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Az internet bűnözői milliárdokat keresnek
Kiberbiztonság Ha fizetnek a cégek, akkor visszaáll a rend, ha nem, akkor minden adatot elveszthetnek 

Óriási üzlet a kiberbű- 
nözők számára egy-egy 
cég internetes megzsa-

rolása. Vírusokat juttatnak 
be például a vállalat rend-
szerébe, amelynek következ-
tében a cég nem jut az ada-
taihoz. Ha fizetnek, akkor 
visszaáll a rend, ha nem, 
akkor mindent elveszthet-
nek. A cégek így akár tönkre 
is mehetnek. Vajon hogyan 
lehet védekezni a láthatatlan 
ellenséggel szemben? Erről 
a problematikáról rendeztek 
térítésmentes tájékoztatót a 
vármegyei kereskedelmi és 
iparkamara kecskeméti szék-
házában a Szabályozott Tevé-

kenységek Felügyeleti Ható-
ságának szakemberei.

Óriási mértékben emel-
kedett az utóbbi években a 
vállalatok elleni internetes 
támadások száma. Magyar-
országon például tavaly két 
hónap – február és március 
– során 250 millió forintot fi-
zettek ki a kiberbűnözőknek 
a cégek, hogy megszaba-
duljanak a zsarolóvírusok-
tól. Az egész éves összeg 
milliárdos nagyságú le-
het, nyilatkozta lapunknak 
dr. Bencsik Balázs, az SZTFH 
Kiberbiztonsági Tanúsítá-
si Igazgatóság vezetője. 
A szakemberrel a szakmai 

tájékoztató előtt beszélget-
tünk. Mint mondta, egy ilyen 
támadás után a helyreállítá-
si összeg a kifizetett összeg 
duplája volt. Azaz az említett 
250 milliót miután átutalták 
a cégek a kiberbűnözőknek, 
még 540–550 millió forintot 
kellett arra költeniük ideha-
za, hogy helyreálljon a meg-
felelő informatikai rendsze-
rük. Hozzátette: a zsarolások 
után itthon kifizetett össze-
gek és a helyreállítási ösz-
szegek a tízszeresei lehet-
nek annak, mint amiről a 
hatóságok tudnak. A jogal-
kotók szerencsére felismer-
ték azt, hogy ezzel a problé-

mával kezdeni kell valamit. 
Két úton történt a szabályo-
zás. Az Európai Unió a közös-
ség számára jogszabályo-
kat hozott, illetve a Magyar 
Országgyűlés úgy látta, hogy 
a korábbi jogszabályoknál is 
szigorúbb intézkedést kell fo-
ganatosítania.

A Parlament a Szabályo-
zott Tevékenységek Felügye-
leti Hatósága szervezetet ru-
házta fel felügyeleti jogkörrel. 
Így ennek a hatóságnak kell 
megkövetelni a biztonsági 
intézkedéseket a cégektől. 
Ennek eredményeként ér-
demben emelhető a vállalati 
kiberbiztonság színvonala.

A kiberbiztonság színvonalának emelése fontos feladat, mondta 
dr. Bencsik Balázs

Pörgessük fel a hazai cégeket!
Rendezvénysorozat A KAVOSZ Széchenyi Kártya alacsony kamattal segíti a vállalkozókat
Milyen gazdasági folyama-
tokra számíthatnak a hazai 
kis- és középvállalkozások 
az idén? Hogyan tudnak ala-
csony kamatú kölcsönökhöz 
jutni? Egyebek mellett ezek 
a témák is szóba kerültek 
a közel múltban rendezett 
Portfolio–KAVOSZ közös ren-
dezvénysorozatának kecske-
méti állomásán.

BARTA ZSOLT

Az elmúlt három év történései 
alaposan felkavarták a gazda-
ság nemzetközi rendszerét. 
Két évig a Covid-járvány, majd 
tavaly az orosz–ukrán háború 
nehezítette meg, rendezte át 
a nemzetközi és a hazai gaz-
dasági szereplők tevékenysé-
gét. Egyebek mellett erről is 
szó esett a Portfolio gazdasá-
gi portál és a KAVOSZ, vala-
mint a Magyar Kereskedelmi 
és Iparkamara és a Vállalkozók 
és Munkáltatók Országos Szö-
vetsége közös, kecskeméti ren-
dezvényén.

Pörgessük fel a hazai kkv-
szektort! Ezt a címet viselte a 
fórum, amelynek a Bács-Kis-
kun Megyei Kereskedelmi 
és Iparkamara adott helyet. 
Az első előadó Szemereyné 
Pataki Klaudia volt. Kecske-
mét polgármestere elmondta, 
hogy a város gazdasága pörög, 
a kis- és középvállalkozások a 
GINOP-pályázatok eredménye-
ként 36 milliárd forintot hoztak 
a városba. A település vezeté-
sének a gondolkodásmódja 
is a város fejlődését segíti elő. 
Kecskeméten létrehoztak egy 
kockázati tőkealapot, amely-
nek vállalkozásfejlesztési és 
városfejlesztési ága mintegy 
10 milliárdos kihelyezhető 

tőkével rendelkezik. Ez kiegé-
szítője lehet a KAVOSZ által kí-
nált termékeknek, vagyis lehet 
kombinálni a kettőt.

A fórum kormányzati előadó-
ja volt Jeneiné Gerő Henriett, 
a Gazdaságfejlesztési Minisz-
térium fejlesztési forrásokért 
felelős főosztályvezetője, aki 
elemzést adott a tavalyi évről. 
Két éve az Európai Unió a 
GDP-nek 2 százalékát költötte 
energiafinanszírozásra, tavaly 
azonban ennek éppen a dup-
láját. Magyarországon 2021-
ben a GDP 4 százalékát fizet-
tük energiaimportra, amely 
9,5 százalékra emelkedett a 
tavalyi év során. A kormány 
megvédi a rezsicsökkenést, az 
idei évben a központi kiadá-
sok között 2580 milliárd forint 
szerepel a rezsivédelem fenn-
tartása érdekében.

Az előadó elmondta: a kor-
mányzati célok között továbbra 
is ott van a feldolgozóipar támo-
gatása, a gyármentő program 
folytatása, valamint a Széche-
nyi Kártya Program és a Baross 
Gábor Újraiparosítási Hitelprog-
ram fedezetének biztosítása 
annak érdekében, hogy a vállal-
kozások minél nagyobb szám-
ban tudjanak bekapcsolódni a 
nemzetközi értékláncokba.

Gaál József, a Bács-Kiskun 
Megyei Kereskedelmi és Ipar-
kamara elnöke vette át a szót 
a főosztályvezetőtől: hangsú-
lyozta, a gazdasági fejlődést 
lassítja, hogy kevés a szabad 
munkaerő. Kecskemét térsé-
gében 3, Tiszakécske környé-
kén 2,5 százalékos a munka-
nélküliségi arány. Egy felmérést 
ismertetett, amely szerint a 
vállalkozások mérsékelt pozitív 

várakozással tekintenek a jövő-
be. Sikertörténetnek nevezte a 
Széchenyi Kártya-konstrukciót, 
mivel a vármegyében 324 milli-
árd forintnyi, rendkívül kedvez-
ményes kamatozású összeget 
sikerült kihelyezni. Szólt arról 
is, hogy több nagyvállalat, így 
a Mercedes-gyár is jelentős be-
ruházást hajt végre ezekben 
a hetekben.

Az elnöktől Perlusz László, 
a VOSZ főtitkára vette át a szót, 
és méltatta a szervezet elmúlt 
35 évének a történetét, majd 
őt Krisán László, a KAVOSZ Zrt. 
vezérigazgatója követte, aki a 
több mint 20 éves Széchenyi 
Kártya-konstrukció történetéről, 
gazdasági szerepéről szólt. 

Megjegyezte, hogy percen-
ként 10 millió forintnyi összeg 
hitelezése történik meg a gaz-
daság szereplői felé. Elmondta, 

hogy az idén eddig Bács-Kis-
kunban több mint 300 cég 
7 milliárd forintot igényelt. Szólt 
arról is, hogy nemcsak a gaz-
dasági nehézségek jelentenek 
gondokat a cégeknél, hanem 
közel 53 ezer vállalkozás ese-
tében a generációváltás meg-
oldása jelent kihívást.

A vendégelőadók között 
volt a Portfolio portál vezető 
elemzője, Madár István, aki a 
világgazdasági kihívások Ma-
gyarországra gyakorolt hatá-
sát elemezte. Kitért arra, hogy 
tavaly nyáron az energiaár-rob-
banás szinte megoldhatatlan 
gondot jelentett az államnak. 
Szerencsére mára ötödére es-
tek az árak.

A rendezvény kerekasztal-
beszélgetéssel zárult, a kis- és 
nagyvállalatok vezetői tekintet-
ték át az elmúlt három év kihí-
vásaira adott válaszokat. Bíró 
Attila, a Knorr-Bremse Fékrend-
szerek Kft. igazgatója elmondta, 
hogy kihívás ma már munka-
erőt találni, ezért külföldről kell 
vendégmunkásokat alkalmazni. 

Így több ázsiai országból is dol-
goznak a gyárban, amelyhez 
elengedhetetlen lefordítani a 
munkafolyamatokat. Slonszki 
Attila, a Plan Zrt. ügyvezető igaz-
gatója az energiaválság hatását 
nevezte piacbefolyásoló ténye-
zőnek. Magyarországon jelen-
tősen csökkent a kondenzációs 
kazánok forgalma, máshol, így 
Lengyelországban 50, Bulgári-
ában 80 százalékkal szűkült a 
piac. Ezzel szemben a hőszivaty-
tyúk, a napelemrendszerek és 
a klímaberendezések értékesí-
tése megnőtt. Sziráki Szilárd, a 
kalocsai Budamobil-Cargo Kft. 
ügyvezetője is kitért a munka-
erőhiányra, hangsúlyozta, hogy 
az utánpótlás érdekében a cége 
is részt vesz a duális képzés-
ben. Végh Tamás, a T.E.T.T. Mér-
nökiroda Kft. igazgatója arról 
beszélt, hogy exportcégként a 
430-as euró mellett béreket tud-
tak emelni, de a mostani 370–
380-as euró miatt a bevételük 
csökkent, továbbá ilyen magas 
kamatok mellett nehéz fejlesz-
teniük.

A kamara Platter János konferenciatermében tartották a pénzügyi lehetőségeket is elemző fórumot

Gaál József köszöntötte a részt-
vevőket

Krisán László, a KAVOSZ Zrt. 
vezérigazgatója 
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Kiválóan szerepeltek
Szakma Sztár Fesztivál Tíz vármegyénkbeli diák állt dobogóra

Bács-Kiskun vármegyéből 
10 diák állhatott fel a Bu-
dapesten áprilisban meg-
rendezett Szakma Sztár 
Fesztivál dobogójára. Két 
arany-, négy ezüst- és 
négy bronzérmet szerez-
tek a szakmunkás diá-
kok. Közülük négy diákot 
kérdeztünk.

BARTA ZSOLT

Berta József, a Kecske-
méti SZC Kandó Kálmán 
Technikum diákja, szer-
szám- és készülékgyártó 
szakon tanult. Az orszá-
gos versenyben arany-
érmet szerzett. A ke-
rekegyházi fiatalember 
elmondta, hogy a Mer-
cedes-gyárban végezte a 
gyakorlati képzést, ahol 
magas színvonalú okta-
tást kapott. Az elméleti 
tanára Horváth Gyula volt, 
aki korábban elhunyt. 
A helyét Raj Ferenc vet-
te át, a gyakorlati taná-
ra pedig Szabó Richárd 
volt. A nevezés előtt pár 
héttel tudták meg, hogy 
többen is indulnak Kecs-
kemétről a versenyen. 
Elővették a régi feladat-
lapokat, és azokat gyako-
rolták heteken át. Berta 
József elmondása szerint 
az első forduló olyan írás-
beli volt, amely nehezebb 
volt, mint egy szakmun-
kásvizsga. A második és a 
harmadik forduló írásbe-

li feladatait a Mercedes-
gyárban írták. A Kandó 
középiskola három diákja 
hozta el a három helye-
zést, közöttük lett a leg-
jobb Berta József. Hogyan 
alakul a győztes jövője? 
A munkahely adott az au-
tógyárban. Vagy a prés-
üzemben, vagy a közpon-
ti karbantartó üzemben 
dolgozna örömmel, mond-
ta a fiatalember. Emel-
lett érettségizni szeretne, 
majd később mestervizs-
gát kíván tenni a kamará-
ban.

Gózon Viktória a Kecs-
keméti SZC Gáspár And-
rás Technikum diákja, jár-
műkarosszéria-előkészítő, 
felületbevonó szakon ta-
nult. Az országos verseny-
ben aranyérmet szerzett. 
A kiváló szakmunkás 
négy éve töltött egy hetet 
a Bács-Kiskun Megyei Ke-
reskedelmi és Iparkama-
ra Szaki Táborában, majd 
ennek hatására döntött 
úgy, hogy szakmát tanul. 
Már gyermekkora óta ked-
velte az autókat, ezért 
döntött úgy, hogy az au-
tóiparban fog dolgozni. 
Előbb a kárpitoshivatást 
nézte ki magának, de 
ilyen képzést nem indí-
tottak. Második vagy a 
harmadik helyen jelölte 
be a járműkarosszéria-
előkészítő, felületbevonó 
szakot, ahová felvették. 
Mint mondta, Arós Károly 

volt az elméleti tanára, a 
gyakorlati tanárai pedig 
Szabó Norbert, Sinkó Ta-
más és Joó Gábor voltak. 
A Szakma Sztár Fesztivál 
gyakorlati döntőjén a fel-
adat egy sárvédő políro-
zása volt. Az ő munkája 
sikerült a legjobban, ezért 
állhatott fel a dobogó leg-
magasabb fokára.

Oszlánszki Lajos Kál-
mán a Kecskeméti SZC 
Gáspár András Techni-
kum gépjármű-mechatro-
nikai technikus tanulója 
volt. A budapesti országos 
döntőben egy VW modern 
benzinmotoros autóban 
kellett vezérműláncot cse-
rélni. Ez egy közel hatéves 
modell volt, a munkához 
kaptak leírást. Két órányi 
idő jutott a feladat elvég-
zésére.

 Ahogy fogalmazott, ki-
hozta a maximumot ma-
gából, így elégedett a 
második helyével. Az el-
méleti felkészítő tanára 
Dudás István, míg a gya-
korlati oktatója a kiskőrö-
si Gubán Autó Kft. veze-
tője, Gubán István volt. 
A fiatalember otthon, a 
szabadszállási családi 
vállalkozásban szeretne 
elhelyezkedni édesapjá-
nál, aki autószerelő mű-
helyt vezet.

A tervek között szerepel 
még az is, hogy a várme-
gyei iparkamarában mes-
tervizsgát fog tenni.

Bálint Levente Attila a Kis-
kunfélegyházi Szent Bene-
dek PG Két Tanítási Nyelvű 
Technikum és Kollégium gép-
gyártás-technológiai techni-
kusi szakán tanult. A gyakor-
lati képzőhelye a Phoenix 
Mecano Kecskemét Kft. 
volt. Kiskunfélegyházán 
Kovács Éva volt az elmé-
leti tanára, Kecskemé-
ten a gyakorlati oktatója 
Bajusznács Andor volt. 
Az országos verseny-
ben harmadik helyezést 
ért el a fiatalember. Ta-
valy egy idősebb diák-
társa elindult az orszá-
gos versenyen, és olyan 
jó helyezést ért el, hogy 
automatikusan megkap-
ta a technikusi oklevelet. 
Ezért döntött úgy, hogy 
benevez a versenybe.

Már a tavalyi esztendő-
ben egy országos meg-
méretésen részt vett 
Bálint Levente Attila és ha-
todik helyezést ért el. Ek-
kor javasolták a tanárai, 
hogy induljon az SZKTV-n. 
Vácon volt a döntő egy 
szakiskolában. A Phoenix 
Mecano Kecskemét Kft-
nél a gyakorlatok során 
volt olyan feladat, amely 
hasonlított a döntőben 
kapott munkára. A tervek 
szerint már a nyáron dol-
gozni fog a kecskeméti 
gyárban. Az Óbudai Egye-
temen szeretne gépész-
mérnöki szakon tovább 
tanulni.

Hatalmas 
napelempark
KISKUNHALAS Az ország egyik 
legnagyobb napelemparkját 
létesítik Kiskunhalas közelé-
ben. 2023 nyarán Magyar-
ország egyik legnagyobb 
naperőműve kezdheti meg 
működését az ország legna-
posabb tájegységén. A be-
ruházás során egy 130 ezer 
darab napelemet magában 
foglaló napelemparkot ala-
kítanak ki a mintegy 100 
hektáros területen. A 48 me-
gawattos névleges teljesít-
ményű napelempark annyi 
villamos energiát fog megter-
melni, amely egy 30 ezer ház-
tartásból álló település teljes 
áramszükségletét képes fe-
dezni.

Csarnokot 
avattak
KISKUNHALAS A helyi Top-Ár 
Kft. telephelyén egy új csar-
nokot avattak fel. A fő cél a 
továbbiakban is az, hogy az 
immár 12 éves múltra visz-
szatekintő Top-Ár Kft. a ma-
gas- és mélyépítési vízszigete-
lés területén az ország top 5 
cégébe kerüljön, hangzott el 
a Kiskunhalasi Ipari Parkban 
megvalósított beruházás át-
adóünnepségén. 

Kiváló lett 
a pincészet
IZSÁK A Magyarország leg-
jobb pezsgőpincészete 
(„Best Producer Sparkling 
wine Hungary”) elismerést 
kapta meg az izsáki Gedeon 
Birtok az egyik legnagyobb 
nemzetközi borversenyen, 
a Berliner Wine Trophyn. 
A Bács-Kiskun vármegyei 
borkultúra értékét jelzi, hogy 
a kiskőrösi Szentpéteri Bo-
rászat Chardonany Methode 
Traditionelle Brut 2020-as 
pezsgője pedig az idei Char-
donnay du Monde nemzet-
közi borversenyen jeleske-
dett, ezüstérmet kapott.

Újra elnökké 
választották
KISKUNHALAS Juhász Tibort, 
a kiskunhalasi KB Autoteam 
Kft. ügyvezetőjét választotta 
újra elnökké a FIAT Márkake-
reskedők Országos Szövet-
sége, a FIMOSZ a Kiskunha-
lason megrendezett tavaszi 
közgyűlésén. Az elnökségben 
is a korábbi vezetés kapott 
bizalmat.

Hírsáv A közjegyző 
aláírásával 
hitelesített 
okiratok külföldi 
felhasználása

A vármegyei kereske-
delmi és iparkama-
ra Gazdasági Ablak 

című kiadványában folytatjuk 
a vállalkozásokat érintő köz-
jegyzői eljárások bemutatá-
sát dr. Csonka Péter közjegy-
ző segítségével.

Az üzleti partnerek általá-
ban akkor ragaszkodnak a 
közjegyzői aláírás-hitelesí-
téshez, ha a másik félnek az 
aláírásához további biztosíté-
kot kívánnak igénybe venni 
az aláírás valódisága tekin-
tetében. Erre olyankor van 
szükség, amikor jelentős ká-
ruk keletkezhet abból, ha egy 
aláírást az aláíró utóbb leta-
gad. Ilyen esetek lehetnek a 
különféle kereskedelmi ügy-
letek és az ehhez  kapcsolódó 
jognyilatkozatok (pl. megha-
talmazás). Különösen így van 
ez, ha a jognyilatkozatot a 
partnerek külön-külön a saját 
országukban írják alá. A köz-
jegyzői aláírás- hitelesítésnek 
itt nem csupán abban van 
jelentősége, hogy az aláírás 
valódisága tekintetében tör-
vényi vélelmet keletkeztet, 
hanem ezt a valódiságot egy 
fizikai bizonyíték, a közjegyző 
tanúsítási záradéka is meg-
erősíti. A közjegyző ráadá-
sul, amennyiben rendelkezik 
egy adott nyelvből nyelvi jo-
gosítvánnyal, úgy ezt a zá-
radékot ezen a nyelven is 
elkészítheti, ami azt jelenti, 
hogy az okirat fordításhite-
lesítés nélkül felhasználha-
tó külföldön is. Amennyiben 
valamely külföldi hatóságnál 
kívánják felhasználni a köz-
jegyzői aláírás-hitelesítés-
sel ellátott okiratot, akkor 
valószínű, hogy szükséges 
a közjegyző aláírásának dip-
lomáciai felülhitelesítése is. 
Ezt a meglehetősen bonyo-
lult és hosszadalmas eljárást 
hivatott helyettesíteni az ún. 
Apostille tanúsítvány, ame-
lyet a közjegyző aláírásával 
és pecsétjével ellátott köz-
okiratok esetében a Magyar 
Országos Közjegyzői Kamara 
állít ki. Az Apostille kiállítása 
iránti kérelmet személyesen 
vagy meghatalmazott útján 
a Közjegyzők Házában (1087 
Budapest, Stróbl Alajos utca 
3/b földszint) lehet benyúj-
tani, illetve postai úton is el-
küldhető.

Sikeres tantárgyzáró rendezvény a kamarában
Együttműködés A Neumann János Egyetem hallgatói sok hasznos tudnivalóval gazdagodnak

Tantárgyzáró rendezvényt 
tartottak a Bács-Kiskun 
Megyei Kereskedelmi és 

Iparkamara székházában a Neu-
mann János Egyetem diákjai. 
Mint arról korábban beszámol-
tunk, a Neumann János Egye-
tem Gazdaságtudományi Kara 
a Bács-Kiskun Megyei Kereske-
delmi és Iparkamarával közösen 
Kamarával, együtt a vállalkozá-
sokért néven exkluzív, szabadon 
választható tantárgyat indított 
2020 szeptemberében. Az or-
szágban egyedülálló kezdemé-
nyezés sajátossága az, hogy a di-
ákok az egyetem tanárai mellett 
a vármegye és a kamara sikeres 
üzletembereitől hallgathattak elő-

adásokat. Azt tanulhatják meg, 
hogy miként is kell az üzleti tervet 
megírni, melyek egy vállalkozás 
elindításának az alapfogásai. 

Az idei kurzus volt a harmadik 
a sorban, amelyre a diákok jelent-
keztek. A május 16-i kurzuszáró 
rendezvény egyben vizsga is volt. 
Négy egyetemista csoport mutat-
ta be üzleti elképzeléseit az üzlet-
emberek és tanáraik előtt a Bács-
Kiskun Megyei Kereskedelmi és 
Iparkamara kecskeméti székhá-
zában. A csoportok felkészülését 
vállalatvezető mentor segítette. 
A másfél órás program keretében 
a bírálók és a többi csoport tagjai 
az éppen prezentáló hallgatók 
ötletét hallgatták meg. A bírálók 

pedig a prezentáció után azonnal 
elemezték a diákok elképzelése-
it, kidomborítva pozitívumait és 
negatívumait is. Az E-Car nevet 
viselő csoport elképzelése nyerte 
el a zsűri tetszését. A legjobban 
kivitelezhető projekt ugyanis az 
övéké volt. Egy olyan, elektromos 
autókat javító műhelyt kívántak 
nyitni, amely ügyfélbarát szolgál-
tatásokkal várja a megrendelő-
ket. A négy csoport közül az egyik 
egy agrártematikai projektet mu-
tatott be, a másik egy turisztikai 
tervet dolgozott ki, a harmadik 
csapat pedig használtfarmer-ru-
hák különleges felújításával kí-
vánt betörni a divat világába.

 Barta ZsoltTanárokból és üzletemberekből álló zsűri értékelte a diákok projektjeit Fotó: Barta Zsolt
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Beszámoltak a kamarai küldöttgyűlésen 
Bács-kiskun A felmérések szerint minimálisra csökkent a munkát keresők száma a vármegyében

A Bács-Kiskun Megyei Ke-
reskedelmi és Iparkama-
ra május közepén tartotta 

soron következő küldöttgyűlését, 
amelyre a küldötteken kívül meg-
hívást kapott dr. Mák Kornél, a 
Bács-Kiskun Vármegyei Közgyűlés 
alelnöke, valamint Kollár Péter, a 
Bács-Kiskun Vármegyei Kormány-
hivatal Foglalkoztatási, Foglalkoz-
tatás-felügyeleti és Munkavédelmi 
Főosztályának főosztályvezetője. 
Mindketten tájékoztatót tartottak 
a napirend előtt. 

A Bács-Kiskun Vármegyei Ön-
kormányzat tevékenységének 
gazdaságfejlesztési vonatkozásai 
közül dr. Mák Kornél alelnök ki-
emelte, hogy az elmúlt fejlesztési 

időszakban 37 önkormányzaton 
keresztül több mint 110 betelepü-
lő vállalkozás részesült közvetlen 
pénzátutalással nem járó támo-
gatásban, valamint 250 hektár-
nyi iparterület fejlesztése valósult 
meg. Beszámolt arról, hogy helyi 
termékek piacra jutását segítő ag-
rár-logisztikai fejlesztések valósul-
tak meg, illetve a helyi termelők 
termékeinek piacra jutását is tá-
mogatták. A 2021–2027 közötti 
időszakban a TOP_Plusz-1.1.1-21 
projekt keretében közel 6 milli-
árd Ft fordítható helyi gazdaság-
fejlesztésre, és a Paktum Plusz 
Projekt esetében – ahol a Bács-
Kiskun Megyei Kereskedelmi és 
Iparkamara, mint az önkormány-

zat stratégiai partnere is szerepet 
vállal – további 3,3 milliárd Ft áll 
rendelkezésre a vármegyei fog-
lalkoztatási-gazdaságfejlesztési 
együttműködések megvalósítá-
sára.

Kollár Péter főosztályvezető a 
legfrissebb munkaerőpiaci helyzet-
ről elmondta, hogy 2023 áprilisá-
ban a járásonkénti foglalkoztatá-
si ráta 2,1–5,1% közé esett, így a 
nyilvántartott álláskeresők aránya 
a munkavállalási korú népesség-
hez viszonyítva átlagosan 3,5% 
volt a vármegyében. A regisztrált 
álláskeresők száma az elmúlt két 
évben folyamatosan csökken, je-
lenleg 11.095 főt tartanak nyilván. 
Pozitívumként emelte ki, hogy a 

fiatal pályakezdők elhelyezkedési 
esélyei javulnak, a korábbi 15%-ról 
mára 4%-ra csökkent az arányuk 
a regisztrált álláskeresők körében. 
A vállalkozások számára továbbra 
is rendelkezésre állnak képzésre 
és foglalkoztatásra irányuló támo-
gatási források. 

A küldöttgyűlés folytatásában 
a várható üzleti helyzetről, a fog-
lalkoztatási várakozásokról, a 
szakképzett munkaerő hiányáról 
és a külföldiek foglalkoztatásá-
ról, valamint a kamara gazdasági 
életben betöltött szerepéről szólt 
Gaál József, a testület elnöke. 
Eredményként emelte ki az el-
múlt időszak tevékenységei közül 
a kamarai javaslatra életbe lépő, 

a munkába járás költségtérítésé-
nek emelésére vonatkozó jogsza-
bály-módosítást. Fontosnak tar-
totta továbbá a Neumann János 
Egyetemmel aláírt együttműkö-
dési megállapodást, a „Kama-
rával, együtt a vállalkozásokért” 
egyetemi kurzus sikeres megva-
lósítását, a kamarai szakmai klu-
bok rendszeres működését, az 
országban egyedülálló zöldgaz-
dasági szakemberképzést, vala-
mint a külpiacokat célzó szakmai 
rendezvények szervezését is. Em-
lítette, hogy az év elejétől újabb 
közösségimédia-felületen talál-
ható meg a köztestület, hiszen 
már saját profillal rendelkezik a 
LinkedInen is. Elmondta, hogy a 

Széchenyi Hitelkártya Program 
keretében 2022. év végéig 324 
milliárd Ft kedvezményes hitel 
kihelyezésében, valamint a Szak-
ma Kiváltó Tanulója Verseny szer-
vezésében vállalt aktív szerepet 
a kamara.

Az eseményen elfogadásra ke-
rült a köztestület 2022. évi beszá-
moló jelentése, valamint a 2023. 
évi bővített pénzügyi terve. A na-
pirendi pontok között a kamara 
alapszabályának módosítására is 
sor került, amelynek értelmében 
a köztestület – a cégbírósági be-
jegyzést követően – Bács-Kiskun 
Vármegyei Kereskedelmi és Ipar-
kamara néven folytatja tovább te-
vékenységét.
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Családi vállalkozás
generációváltás Zökkenőmentes átmenet a Budamobil-Cargónál

A Budamobil-Cargo Kft. há-
romgenerációs családi tulaj-
donú vállalkozás. Kalocsán a 
Sziráki család nevéhez fűződik 
a korábbi szövetkezet céggé 
történő átalakítása.

BARTA ZSOLT

A nagyapa a mai cég előd-
jének az elnöke volt. A fia a 
jelenlegi társaság ügyvezető 
igazgatója. Az unoka ezekben 
a hetekben lépett be a cég-
hez. A kalocsai Budamobil- 
Cargo Kft. egy olyan, sok 
évtizedes múltra visszatekin-
tő középvállalatnak számít, 
amely jelenleg száz ember-
nek ad munkát. A korábbi 
gépállomás, amely később 
szövetkezetté alakult, 2008-
tól a nagy gazdasági világ-
válság előtt kft. lett. Rész-
ben ennek is köszönhető az, 
hogy túlélte a krízist, amelyből 
mára megerősödve került ki, 
és fejlődik.

Sziráki István, aki műsza-
ki szakemberként dolgozott 
sok-sok éven át a cégnél, a 
szövetkezet elnökeként ve-
zette a Budamobil-Cargo vál-
lalatot. Éppen 32 éve annak, 
hogy felvette a szakmunkás 

fiát, Sziráki Szilárdot a fém-
ipari szövetkezethez, aki az 
egyik műhelyben lakatosként 
kezdte, egy évtizedet dolgo-
zott fizikai munkásként, köz-
ben leérettségizett, műszaki 
főiskolán folytatta tanulmá-
nyait, majd a cégvezetésben 
különböző posztokon vállalt 
feladatokat. A szövetkezet el-
nökének 2005-ben válasz-
tották meg, majd három évre 
rá kft.-vé alakult a cég. Ez 
rugalmasabb szervezeti for-
ma, pályázni könnyebb volt, 
nyilatkozta az igazgató. Mára 
a társaság többségi tulajdo-
nosa a Sziráki család. Sziráki 
István még 2–3 évig segítet-
te tanácsaival a fiát, de mint 
mondta, zökkenőmentesen 
történt az irányítás átadása. 
Meglátása szerint az lesz jó 
vezető, aki végigjárja egy vál-
lalkozás különböző beosz-
tásait. Ő mindenekelőtt fia 
szakmai fejlődését segítette, 
amelybe az anyagismeret-
től a munkaszervezésig sok 
minden beletartozott. Talán 
ez is közrejátszott abban, 
hogy a 2008–2010-es válság 
nem küldte földre a céget. 
Miben különbözik apa és a 
fia? A cégvezető azt mond-

ja: amikor átvette az irányí-
tást, akkor megkapta, hogy 
szigorúbb az emberekhez, 
mint az édesapja. Ám inkább 
csak következetes embernek 
tartja magát, aki néha moso-
lyogva, máskor a homlokát 
ráncolva kéri, vagy inkább kö-
veteli meg a megfelelő mun-
kát.

– A generációváltás zök-
kenőmentes volt, édesapám 
asztala most is ugyanott áll 
az irodámban, ahol korábban 
dolgozott. Köztünk megvolt 
a kölcsönös tisztelet, édes-
apám bízott bennem és ha-
gyott dolgozni. A kihívás óriási 
volt az elején, mivel a válság 
során negyven embert kellett 
elküldeni – mondta a cégve-
zető. Senki sem tudta, hogy 
az ország hogyan is lábal ki a 
nehézségekből.

Azóta a cég a meglévő profil 
mellett járműfelépítmény- és 
haszonjárműgyártás, mező-
gazdasági gépgyártás bőví-
tést végzett. Ma már könnyű 
és nehéz acélszerkezeti mun-
kákat, valamint ipari csarno-
kok komplett kivitelezését is 
elvégzik. A cég kereskedel-
mi és logisztikai szolgáltatá-
sokkal is foglalkozik. Mára az 

osztrák SCHWARZMÜLLER 
GmbH-nak, majd a német 
Jung GmbH-nak is partnere 
lett. A piacait angol, amerikai, 
ausztrál és új-zélandi térsé-
gek irányába is bővíti – tette 
hozzá a cégvezető.

A Sziráki család harmadik 
generációját a most 22 éves 
Sziráki Radó képviseli, aki a 
Budapesti Műszaki Egyetem 
alkalmazott közgazdasági 
szakán végzett. Az elmúlt he-
tekben lépett be a céghez. 
Mint mondta, gyermekkorá-
tól látta a cég működését, őt 
azonban nem a fémipari világ 
műszaki oldala ragadta meg. 
A pénzügyi terület érdekelte, 
nyáron már dolgozott a cég-
nél, jelenleg az ismerkedés 
első hónapjait tölti. Nem rej-
tette véka alá elképzelését, 
hogy a közösségi médiában, 
a kommunikáció területén le-
hetne tovább erősíteni a cég 
ismertségét, pozícióját. A ter-
vező-szerkesztő programok 
bevezetését is szorgalmaz-
za, mondta. A nyáron belép 
a cégbe ifj. Sziráki István, a 
cégvezető öccse is, így a csa-
lád rendelkezik majd a társa-
ság tulajdonának a többsé-
gével.

Idén júliustól 
indul az új 
rendszer 
hazánkban

A kormány célja, hogy 
Magyarország minél 
gyorsabban átáll-

hasson a körforgásos gaz-
daságra, amelyben egyre 
kevesebb termék válik hul-
ladékká, és a képződő hul-
ladék a lehető legnagyobb 
arányban nyersanyagként 
hasznosul újra.

Ennek érdekében az 
idén júliustól nemcsak 
a hulladékgazdálkodási 
rendszer alakul át, hanem 
létrejön az új kiterjesztett 
gyártói felelősségi rend-
szer is, amely hozzájárul 
ahhoz, hogy tovább nőjön 
hazánkban az elkülöní-
tetten gyűjtött hulladékok 
mennyisége és a hasz-
nosítás aránya, valamint, 
hogy teljesítsük az uniós 
hulladékgazdálkodási cé-
lokat.

Minderről a Magyar Ke-
reskedelmi és Iparkama-
ra, a MOHU Zrt. és a MEKH 
szervezetek tartottak or-
szágos tájékoztatót. Az 
előadók között volt Sza-
bó Szilvia, a MOHU Gyár-
tói Felelősségi Rendszerek 
vezetője, aki a kiterjesztett 
gyártói felelősség (EPR) 
kérdéséről beszélt. Őt kö-
vette Modrovics Mónika, 
a MOHU területi vezetője. 
A szakember a hulladék-
termelői regisztrációt is-
mertette, majd dr. Nochta 
Judit, a MEKH Hulladék-
gazdálkodási Szabályozá-
si Főosztály vezető munka-
társa beszélt az aktuális 
2/2023. (IV. 6.), 3/2023. 
(IV. 6.) és 4/2023. (IV. 6.) 
MEKH rendeletekről. Mint 
ismert, a július 1-jétől indu-
ló új hulladékgazdálkodási 
rendszerben a MOHU MOL 
Hulladékgazdálkodási Zrt., 
mint koncessziós társa-
ság végzi a háztartások és 
a gazdálkodó szervezetek 
települési és kiterjesztett 
gyártói felelősségi rendszer 
hatálya alá tartozó termé-
kekből képződő hulladé-
kának átvételét, gyűjtését, 
elszállítását, előkezelését, 
kereskedelmét és a ke-
zelésre történő átadását, 
valamint működteti az új 
kiterjesztett gyártói felelős-
ségi rendszert.  A folyamat 
feltételeiről és egyéb tudni-
valókról hallhattak tájékoz-
tatót az érdeklődők.  B. Zs.

Külföldi üzleti 
ajánlatok 
magyarországi 
vállalkozóknak

Az alábbi üzleti ajánlatokról 
Tóth Anita, a Bács-Kiskun 
Megyei Kereskedelmi és 

Iparkamara külügyi és külkeres-
kedelmi vezetője a 76/501-508-
as vagy a 70/702-8401-es 
telefonszámon ad felvilágosítást.

Egy dán cég, amely márkákat 
importál és forgalmaz Skandiná-
via-szerte, több beszállítót keres 
(saját márkával) baba- és gyer-
mekfelszerelésekhez. A márkák-
nak és a termékeknek valóban 
egyedinek kell lenniük. 
(BRDK20230426007)
Lengyelországi, több ágazat-
ban tevékenykedő háztar-
tási és kerti berendezések 
nagykereskedője, importőre 
és forgalmazója forgalmazá-
si megállapodás keretében 
keresi a tágan értelmezett 
háztartási és kerti kategóriá-
ba tartozó termékek gyártóit. 
(BRPL20230511009)
Lengyelországi gyermekcikkek 
több ágazatban tevékenykedő 
nagykereskedője, importőre és 
forgalmazója gyermekkocsik 
és gyermekágyak tapasztalt 
beszállítóját keresi forgalma-
zási megállapodás keretében. 
(BRPL20230511010)
Egy brit vállalat olyan modu-
láris íróasztali szervezőt ter-
vezett és fejlesztett ki, amely 
minden személy igényeihez 
igazítható. Az íróasztal vagy a 
kis munkaterület feletti füg-
gőleges teret használja ki a 
szervező, így több hely marad 
a papírok, a laptop, a számí-
tógép, a monitor és/vagy 
más eszközök számára. Olyan 
faipari termékeket gyártó cé-
get keresnek, amely fenn-
tartható módon beszerzett 
fát használ, valamint kiváló 
minőségű, kész fa prototípu-
sokat és termékeket gyárt. 
(BRGB20230428024)
Lengyelországi fa játékokat 
forgalmazó, importáló és több 
üzletágat működtető nagyke-
reskedő keres gyártókat a vi-
lág minden táján forgalmazá-
si megállapodás keretében. 
(BRPL20230511011)
Egy finn kkv ökológiailag 
fenntartható napszemüveg/
szemüvegtok gyártóját keresi. 
A tokoknak keménynek kell 
lenniük, puha tokok vagy ta-
sakok nem elfogadhatók. A 
partnerségnek hosszú távú be-
szállítói megállapodásnak kell 
lennie. (BRFI20230425019)

Sziráki Szilárd cégvezető, Sziráki István, az első generáció képviselője és Sziráki Radó, az unoka  Fotó: Barta Zsolt
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Továbbképzést tartott
szépségipar Hétmérföldes léptekkel fejlődik a szakma

A fővárosi Fátrai Fodrász 
szalon vezetője, Fátrai Krisz-
tina tartott továbbképzést 
Kecskeméten, a vármegyei 
kereskedelmi és iparkama-
ra központjában. A jó nevű 
mester nevének hallatán 
csaknem száz szakember 
vett részt a kamarai Fodrász 
Klub képzésén.

BARTA ZSOLT 

Fókuszban a melírtechnikák 
címmel rendeztek szakmai to-
vábbképzést Kecskeméten, a 
Bács-Kiskun Megyei Kereske-
delmi és Iparkamarában. A 30 
éves szakmai múlttal rendelke-
ző Fátrai Krisztina mesterfod-
rász mutatott be új fogásokat 
csaknem száz szakember szá-
mára. A Fátrai Fodrász szalon 
vezetőjével a képzés szüneté-
ben beszélgettünk. Három évti-
zede gyakorolja a hivatását, és 
huszonnyolc éve tart tovább-
képzéseket a fodrásznő. Külde-
tésének tartja a legújabb szak-
mai fogások átadását.

Mint hangsúlyozta: az alap-
tudás viszonylagos tudás, 

amellyel a megfelelő eszkö-
zök használatát sajátítja el a 
szakember. Minden hivatás 
évről évre fejlődik, így a fod-
rászszakma is. Itt is megjelen-
nek új eszközök, új anyagok, 
új gyakorlatok, amelyek keze-
lését el kell sajátítani. Az apró 
trükkök, praktikák megisme-
rése nagyon fontos, emelte ki 
a mester. Emellett a kommu-
nikáció szerepére hívta fel a 
figyelmet. Ahogy fogalmazott, 
legyen az emberben egy bel-
ső indíttatás, hogy soha ne 
fásuljon el a munkája során. 
Megjegyezte, hogy naprakész-
nek lenni nem könnyű. De az 
is igaz, hogy évekkel ezelőtt 
jóval kevesebb információhoz 
jutott a fodrászszakma, mint 
manapság az internet világá-
ban. A cégek korábban tava-
szi-nyári kollekciókat készí-
tettek, amelyek változnak, a 
divatban folyamatos kombiná-
ciókat lehet tapasztalni. Fátrai 
Krisztina tapasztalata szerint 
a továbbképzések szervezése 
azért nagy jelentőségű, mert 
a hivatásuk szemmel látha-
tólag fejlődik. A divat világa 

azért is különleges, mert nap-
rakészen kell látni a változá-
sokat. A mostani továbbkép-
zés a kamarai Fodrász Klub 
rendezvénye volt, egyébként 
egy országjáró körút hatodik 
állomása. A mesterfodrász 
megjegyezte, hogy nemcsak 
tanít, de egyben tanul is egy-
egy bemutató során. A fővá-
rosi szalonja egy meghatáro-
zott séma szerint működik, de 
amikor egy körúton átadja az 
ötleteket, bemutatja a tech-
nikákat és használja az anya-
gokat, akkor benne is mélyül 
a tudás. Lapunk kérdésére 
elmondta, hogy a hazai szép-
ségipar Európában nagyon jó 
helyen áll. A magyar fodrászok 
többsége magasan képzett 
szakember.

Ez részben annak köszönhe-
tő, hogy különbözik az oktatási 
módszerünk más országoké-
tól. Mélyebb és szerteága-
zóbb tudással rendelkeznek 
a mi fodrászaink, mint több 
környékbeli vagy akár nyu-
gat-európai országok hasonló 
szakemberei. Így például kül-
földön előfordul, hogy a fod-

rász csak hajat vág, vagy csak 
hajat fest, azaz ezt a két dolgot 
nem ugyanaz a személy vég-
zi. Nálunk mindent kell tudnia 
az alapképzésben. Hogy kik a 
jobb fodrászok, a férfiak vagy 
a nők? Nincs különbség, vála-
szolta a mesterfodrász. Kérdé-
sünkre elmondta, hogy koráb-
ban tanított középiskolában, 
ma azonban továbbképzése-
ket folytat. Hogy mi a mai trend 
a szakmában? Ilyen nincs, de 
vannak olyan hullámok, ame-
lyek viszik a hivatás képviselő-
it. A hajkozmetikai cégek ha-
tározzák meg sok esetben a 
trendet a hajszínek esetében. 
A cég megalkot egy színkollek-
ciót, és általában ehhez ido-
mulnak a frizurák is. Párhu-
zam alakul ki az anyaggyártó 
cégek, a divatházak és a fodrá-
szok között. Éppen ezért érde-
mes látogatni a fodrászoknak 
a képzéseket, mert a szakmá-
ban robbanásszerű a változás. 
Ha valaki akár csak egy félévet 
kihagy, akkor fontos informá-
ciókról maradhat le, mondta 
végül Fátrai Krisztina, a Fátrai 
Fodrász szalon vezetője.

Júliustól indul 
az új típusú 
pénztárgépes 
adatszolgáltatás

Július 1-jétől az online 
pénztárgépet haszná-
ló vendéglátó üzletek-

nek és a jeggyel látogatha-
tó turisztikai attrakcióknak 
is kötelező regisztrálni és 
adatot küldeni a Nemzeti 
Turisztikai Adatszolgáltató 
Központba (NTAK). Fontos 
kezdeti lépés még az adat-
szolgáltatás megkezdése 
előtt, hogy minden ven-
déglátó üzlet üzemeltető-
je rögzítse az értékesíteni 
kívánt termékeit az általa 
használt vendéglátó szoft-
verbe.

Ezek felvételét egyszer 
kell végrehajtani, illetve 
új termékek esetén fris-
síteni a termékkínálatot 
a felületen. A termékek 
NTAK-nak megfelelő fő- 
és alkategóriákba soro-
lásához az info.ntak.hu 
oldalon található katego-
rizálási segédlet nyújt út-
mutatást. Később a felvitt 
termékek közül már csak 
ki kell választani a rendelt 
terméket, amely szolgál-
tatói oldalról jelentősen 
leegyszerűsíti a rendelés 
folyamatát.

A vendéglátó szolgálta-
tóknak az üzlettípusuk be-
sorolásának ellenőrzésére 
is mindenképpen szük-
séges sort keríteniük az 
NTAK-regisztrációjuk előtt. 
A 2021-ben életbe lépett 
jogszabály alapján ugyan-
is vendéglátó üzletet csak 
a következő üzlettípusok 
szerint lehet kategóriába 
sorolni: étterem, cukrász-
da, büfé, kávézó, alkohol-
mentes italokra speciali-
zálódott vendéglátóhely, 
italüzlet, bár, zenés-tán-
cos szórakozóhely, gyors-
étterem és alkalmi ven-
déglátóhely. Amennyiben 
a szolgáltató üzlete nem 
valamelyik fenti kategó-
riába tartozik – vagyis 
ennek módosítását nem 
végezte el 2021. márci-
us 31-ig –, mindenkép-
pen fel kell keresnie az 
illetékes önkormányzatot, 
mert csak ezen üzlettípu-
sok szerint tud regisztrál-
ni az NTAK-ba. Erről és az 
NTAK-regisztráció továb-
bi tudnivalóiról az info.
ntak.hu oldalon érhető el 
tájékoztatás.

A fenntarthatósági 
jelentés elkészítése

A fenntarthatósági jelen-
tés elkészítése egy új 
feladat, mely a klímavál-

tozással kapcsolatosan egyre 
inkább élesedő témakör. Ez a 
kötelezettség a nagyvállalato-
kat és az ő ellátási és vásárlói 
láncukba tartozó beszállítókat 
és vásárlóikat érinti. Az első 
fenntarthatósági jelentést 
2024-re vonatkozóan kell elké-
szíteni az éves pénzügyi beszá-
molókhoz hasonlóan, mindig a 
következő évben, tehát 2025-
ben.

A vállalatok értékének és 
teljesítményének meghatáro-
zása során a pénzügyi értéke-
lés mellett egyre nagyobb sze-
repet kap az ESG-teljesítmény. 
Ezeket az információkat a 
fenntarthatósági jelentésben 
tudja közölni a vállalat. A je-
lentést az Európai Unióban, 
így hazánkban is a legelterjed-
tebb jelentési keretrendszer 
alapján készítik, amely a GRI 
rendszere.

A fenntarthatósági elveket 
az Európai Unió Taxonómiá-
ja közvetlenül is szabályozza, 
amely egy osztályozási rend-
szer az éghajlati és környezet-
védelmi célkitűzések megva-
lósítására. Ennek értelmében 
2024-től az EU egy saját ke-
retrendszert dolgozott ki a 
fenntarthatósági jelentésre. 
Részleteket Tan Attila fenntart-
hatósági menedzser, környe-
zetvédelmi és klímavédelmi 
szakértő cikkében találnak, 
amely írás a www.bkmkik.hu 
oldalon, a Zöldgazdaság rovat-
ban olvasható.
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Fátrai Krisztina tart továbbképzést a kereskedelmi és iparkamarában

Stratégiai partnerünk 
ausztria Történelmileg és kulturálisan is közel állunk

Miért éppen Ausztria? Ez-
zel a címmel rendezett 
webináriumot a Bács-

Kiskun Megyei Kereskedelmi 
és Iparkamara a közelmúltban. 
Ausztria nemcsak földrajzilag, 
de történelmileg, kulturálisan 
is közel áll Magyarországhoz. 
Az Európai Unión belül Magyar-
ország Ausztria 3. külkereske-
delmi partnere, míg Kelet-Euró-
pában mi az elsőnek számítunk. 
Külkereskedelmi téren a nyugati 
szomszédunk a mi partnereink 
között a 2. helyen áll. Minderről 
dr. Tefner Nóra Borbála, Magyar-
ország bécsi nagykövetségének 
külgazdasági attaséja beszélt 
tájékoztatójában. A diplomata 

az osztrák piaci sajátosságokról, 
lehetőségekről mesélt a hallga-
tóságnak. Hangsúlyozta, hogy 
jelenleg 3000 osztrák cég 75 
ezer embernek ad munkát, ez-
zel szemben a mi hasonló szám-
adatunk 500–600 lehet. Mint 
mondta, jó tudni, hogy Ausztriá-
ban kötelező a kamarai tagság. 
Ez azért fontos, mert a képvise-
leti szerv rendkívül erős lobbit 
végez az osztrák vállalkozók 
védelme és az ausztriai piac ér-
dekében. Ausztria nagyon jó vá-
sárlóerővel rendelkezik. Az itte-
ni gazdaságot sem a Covid19, 
sem pedig a gazdasági válság 
nem rázta meg, mivel a cégek 
75 százaléka olyan családi vál-

lalkozás, amely többgeneráci-
ós tapasztalattal rendelkezik. 
A jogi szabályozás bonyolult, 
de stabil, ezért kiszámítható, 
azonban ha valaki megsérti 
azokat, akkor komoly büntetés-
re számíthat. A diplomata szólt 
arról is, hogy a klímavédelem, a 
digitalizáció az innováció terü-
letén jó eséllyel érvényesülhet-
nek a hazai vállalkozók. A dip-
lomata után dr. Ruzicska Máté 
osztrák jogi szakértő beszélt, aki 
elmondta, hogy mire kell különö-
sen figyelni az osztrák és német 
partnerrel folytatott üzleti kap-
csolatok során, és hogy miként 
lehetünk sikeresek az osztrák 
piacon.  B. Zs.

Három ecset színei címmel nyílt új kiállítás a vármegyei kereskedelmi és iparkamara kecskeméti 
székházában. Orosziné Varga Zelma, a kamara kommunikációs vezetője köszöntötte, Szappanos 
István festőművész méltatta a tárlatot. A felvételen Szalontai Mariann Edit alkotó, Orosziné Varga 
Zelma, Szappanos István, Csernus Erzsébet, Szalontai László Tibor alkotók láthatóak.
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